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ترکیه تمام ذخایر طلای خود در بانک مرکزی فدرال آمریکا 
را به کشورش برمی گرداند.

به گزارش راشاتودی، دولت ترکیه از برنامه خود برای بازگرداندن تمام 
ذخایر طلای این کشور از آمریکا خبر داد. 

ترکیه طی ســال های گذشــته 220 تن از ذخایر طلای خود را که 
خارج از این کشور نگه داری می شد به داخل بازگردانده است و طی سال 

گذشته 28/7 تن از این طلاها وارد آنکارا شده است.
ذخایــر طلای ترکیه حدود 564 تن برآورد می شــود که ارزش آنها 

حدود 20 میلیارد دلار است.
روزنامه ینی ســفاک گزارش داد که در حال حاضر ترکیه یازدهمین 
کشور دارنده طلا در جهان است. ذخایر طلای این کشور از هلند کمتر بوده 
و از هند بیشتر است. این تصمیم ترکیه در پی مواضع بسیار مقابله جویانه 
رئیس جمهور این کشور علیه دلار آمریکاست. اردوغان این هفته نسبت 
به پرداخت وام های بین المللی به دلار شــدیدا اعتراض کرد و گفت: این 

وام ها باید به طلا به جای دلار پرداخت شود.
وی تأکید کرد: چرا ما تمام وام ها را به دلار پرداخت می کنیم بیاییم 
از این پس از یک ارز دیگر استفاده کنیم من پیشنهاد می کنم که تمام 

وام ها برمبنای طلا پرداخت شود. 
رئیس جمهور ترکیه افزود: تا زمانی که دلار مبنای ارزی بین المللی 
باشــد جهان همواره تحت فشــار برابری نرخ این ارز خواهد بود. ما باید 
کشورها و ملت ها را از زیر فشار برابری نرخ دلار نجات دهیم و در طول 
تاریخ هیچ وقت طلا به عنوان ابزاری برای فشــار بر کشــورها استفاده 

نشده است.
در روز 11 آوریل ارزش لیر ترکیه کاهش شــدیدی را در برابر دلار 
تجربه کرد. ترکیه یکی از چند کشوری است که بازگرداندن ذخایر طلای 

خود از آمریکا را آغاز کرده است. 
این موج از ســال 2012 و با اقدام ونزوئلا در بازگرداندن 160 تن از 
ذخایر طلای خود از آمریکا آغاز شد. پس از آن بانک بوندس بانک آلمان 
خواستار بازگرداندن 300 تن از ذخایر طلای خود شد که بانک مرکزی 
آمریکا اعلام کرد اجرای این درخواســت سال ها زمان خواهد برد. هلند 

نیز پس از آن 122/5 تن از ذخایر طلای خود را از آمریکا بازگرداند.
تلودیو گراس کارشناس بازار طلای مؤسسه مشاوره ای سوئیس گفت: 
چند سال پیش بانک های مرکزی کشورها بازگرداندن ذخایر طلای خود 
از آمریکا را آغاز کردند که این اتفاق پیش از برگزیت، بحران کاتالونیا در 
اسپانیا، روی کار آمدن ترامپ و بروز بحران بین اتحادیه اروپا و کشورهای 

اروپای شرقی آغاز شد.
وی معتقد است، دنیا در حال کاهش تمرکززدایی است در صورتی که 
ما به این روند ادامه دهیم قدم بعدی کوچک تر شدن واحدهای کشوری 
یا حکومتی خواهد بود. در صورت ادامه این روند شــاهد تمرکززدایی از 

قدرت نیز در جهان هستیم.

ترکیه طلا را 
جایگزین دلار می کند

گروه اقتصادی-
واکنش  در  مهندسان ساختمان  از  جمعی 
به ابلاغیه جدید وزیر راه که انتخاب مهندس 
ناظر ســاختمان را در اختیــار کارفرما قرار 
می دهد، انتقاد کرده و آن را موجب بیکار شدن 

مهندسان ساختمان دانستند.
در روزهای پایانی سال 96، عباس آخوندی، وزیر 
راه و شهرســازی اقدام به ابلاغ »شــیوه نامه جدید 
تبصــره 2 ماده 24 آئین نامه اجرایی ماده 33 قانون 
نظام مهندسی و کنترل ساختمان مصوب 1383« 
نمود. طبق قانون تا به حال انتخاب ناظر در اختیار 
سازمان نظام مهندسی بوده است، اما براساس شیوه 
نامه جدید، انتخاب مهندس ناظر ساختمان به کارفرما 
محول گردیده اســت. در همین رابطه مهندســان 
ساختمان با برگزاری نظرسنجی و ارائه نظر، تصمیم 

جدید وزارت راه و شهرسازی را نقد کرده اند.
عاطفــه امانی، مهندس پایه 3 عمران در شــهر 
تهران معتقد است: وزیر به دنبال آن است که انتخاب 
مهندس ناظر ساختمان به عهده مالکان یا در اصل 
بساز و بفروش ها باشد که این امر موجب افت کیفیت 
ســاختمان ها و از بین رفتــن ماهیت وجودی نظام 

مهندسی می شود.
این مهندس ساختمان تصریح کرد: در صورتی که 

سازنده، خود ناظر ساختمان را انتخاب کند، مهندس 
ناظر مستقلی که در گذشته می توانست ایراداتی از 
ساختمان گزارش کند باید تبدیل به ماشین امضای 
مالک گردد تا در نهایت بتواند امرار معاش کند. وزیر 
مرفه و ســرمایه دار درد معیشت مهندسان را درک 
نمی کند و با اقداماتش به دنبال بیکاری سی و پنج 

هزار نفر از مهندسان عضو سازمان است.
وحید شهرزاد هم با تأکید بر اینکه نظر شیوه نامه 
جدیــد وزیر راه باعث تضعیــف جایگاه مهندس در 
کشور، بســته شدن سازمان نظام مهندسی و بیکار 
شــدن قریب بر 5 هزار نفر به صورت مستقیم و 20 
هزار نفر به صورت غیرمستقیم می شود، گفت: این 
شــیوه نامه به قدری مضحک و نادرست است که با 
عکس العمل وزیر کشــور روبرو شد ولی با این حال 
آقای وزیر بر تصمیم خود مصمم اســت و به گفته 
خودشان کسی نمی تواند جلوی شیوه نامه را بگیرد!
فرشــاد امیرخانی، عضو هیئت  مدیره دوره  های 
پنجم و ششم سازمان نظام مهندسی تهران هم در 
این رابطه تصریح کرد: آخوندی خیلی راحت می  گوید 
قانون موجود برای بررسی ساختمان ایراد دارد و این 
قانون فســادپرور است، ولی نمی  گوید این قانون را 
خودش تصویب کرده و تا زمانی که مسئولیت داشت 
این قوانین بسیار خوب بود، اما زمانی که رای نیاورد 

این قانون بد شده است.
امیرخانــی افــزود: آخوندی پنــج دوره عضو 
هیئت رئیسه ســازمان نظام مهندســی بوده است 
چطور به قوانینی که مصوب خودش اســت، قوانین 

فسادپرور می  گوید؟
وحید اقتصادی، کارشــناس رسمی دادگستری 
نیــز بیان کرد: مهندس ناظر نقــش بازرس را دارد 
و امین مردم و حکومت اســت، پس نباید انتخابی 
باشــد. مالک باید در تعیین مجری ذیصلاح مختار 

باشد ولی ناظر خیر.
وی در در اثبــات ادعای خود گفــت: اگر ناظر 
انتخابی باشــد، دلالی و باندبــازی و رانت به وجود 
می آید، اشخاصی به عنوان دلال و کار چاق کن، برای 
دفاتر کار جور میکنند و درصد گرفته و جیبشان را 
از حق مهندســان ناظر، پر پول میکنند و یا برخی 
از مهندســان ناظر با پســت و یا نفوذی که دارند، 
کارهــای بزرگ را مال خود کرده و خدمات مطلوب 

هم نخواهند داد.
البته برخی از مخاطبــان تصمیم جدید وزارت 
راه، معاون مسکن و ساختمان، آخوندی را عامل این 
تصمیمات می دانند. فردی به نام موسوی در این رابطه 
می گوید: عامل اصلي مشکلات ایجاد شده براي جامعه 
500 هزار نفري مهندسي کیست او کسي نیست جز 

دکتر حامد مظاهریان ... بی برنامگی و عدم تسلط و 
آشنایی آقای مظاهریان با امور مسکن و ساختمان 

سبب بحرانی شدن رکود در این بخش شده است.
وی با  اشــاره به اینکه بزرگ ترین سابقه ایشان 
تحصیل در رشــته معماری لندن می باشد، نسبت 
بــه بحران زایی تحصیلکرده های خارج از کشــور و 
حضور پررنــگ این افــراد در ارکان تصمیم گیری 

هشدار می دهد.
گفتنی است اظهارات این فرد درباره معاون وزیر 
راه، به ســابقه تحصیلی وی بازمی گردد که دکتری 
خود را از دانشگاه لندن دریافت نموده است. با توجه 
به ابهاماتی که پیرامون سوابق و نگاه تحصیلکردگان 
در غرب بویژه کشــور انگلســتان در جامعه علمی 
کشــور وجود دارد، تصمیمات و عملکرد این افراد 
در جایگاه های مدیریتی حساس کشور همواره مورد 

بحث بوده است.
مظاهریان دکتــری خود را با گرایش »معماری 
اســلامی« گذرانده ولی به عنــوان مثال راهنمای 
پایان نامه ای با عنوان »طراحی مجتمع مســکونی با 
رویکرد روانشناســی یونگ« در دانشگاه تهران بوده 
اســت. هر چند این قبیل مطالعات به خودی خود 
اتفاق عجیبی نیست، اما برخی رویکردهای مطالعاتی 

تحصیلکردگان غرب به معماری را روشن می کند.

مهندسان ساختمان:

ابلاغیهجدیدوزیرراههزارانمهندسرابیکارمیکند

در شرایطی که بانک مرکزی نرخ ارز را تک 
نرخــی اعلام کرده و با اجرای ســهمیه بندی، 
تقاضای ارز را کنترل کرده است، اما قیمت یورو 
در برخی شعب با نزدیک به 200 تومان گران تر 

فروخته می شود. 
به گــزارش خبرگزاری فارس، بعــد از آنکه نرخ 
دلار در بازار به رکورد شــش هزار تومان و فراتر از آن 
رســید، دولت به طور رسمی وارد میدان شد و معاون 
اول رئیس جمهور بهــای دلار را 4200 تومان و تک 
نرخی اعلام کرد و گفت نیازهای ارزی متناسب با این 

نرخ تامین می شود.
برای یکسان کردن نرخ دلار، بانک مرکزی فروش 
ارز به ویژه دلار و یورو را در صرافی ها متوقف و شروع 
بــه تدوین مقررات و ضوابط جدید ارزی کرد. در این 
مدت نرخ ارز تک نرخی بود و دیگر صف های طولانی 

خرید ارز در بازار دیده نمی شد. 

در همین راستا، شعب فروشــنده ارز مسافرتی، 
قیمت یورو را برای روز جاری نزدیک به 5400 تومان 
اعلام کرده و می گویند: این نرخ هر روز از سوی بانک 

مرکزی اعلام می شود و متغیر است.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، این در حالی است 
که بانک مرکــزی نرخ فروش یورو در مرکز مبادلات 
ارزی را برای روز جاری 5161 تومان اعلام کرده است. 
انتظار می رود بانک مرکزی به ابلاغیه ها و بخشنامه های 
خود از جمله نرخ هایی که در سایت رسمی خود اعلام 
می کند پایبند باشد، چراکه اگر بانک مرکزی توجه لازم 
را به این موضوع نداشته باشد، طبیعی است که بازار 
هم توجه لازمی به قیمت بانک مرکزی نخواهد داشت.  
در عیــن حال، نــرخ ارز در بــازار همچنان روند 
صعــودی خــود را پیــش گرفته و همیــن موضوع 
نگرانی هایــی در خصوص تداوم تک نرخی ماندن ارز 

ایجاد کرده است. 

هم اکنــون در بازار تهران یــورو در حدود قیمتی 
6750 معامله می شود و نرخی که بانک مرکزی برای 
بانک ها تعیین کرده حدود 5200 تومان می باشــد و 
ایــن یعنی تداوم تک نرخی مانــدن ارز در ابهام قرار 

گرفته است.  
تشکیل بازار زیرزمینی مبادلات ارزی

 از یک ماه دیگر
یک کارشناس توسعه اقتصادی با اشاره به سیاست 
ارزی دولت آن را ناکافی و عجولانه دانســت و اعلام 
کرد: از ماه آینده بــازار زیرزمینی مبادلات ارزی راه 

خواهد افتاد. 
بهروز علیشــیری در مورد تصمیمات ارزی اتخاذ 
شــده از ســوی دولت در التهابات کنونی بازار، اظهار 
کرد: این تصمیم را در سلســله تصمیماتی می  بینیم 
که عمق ندارد و یک ســؤال مهم وجود دارد که رقم 

4200 تومان برای نرخ دلار از کجا آمد.

وی افزود: معتقدم این تصمیمات یک شبه آمده 
و صحیح نیست. چون باید به ریشه ها و عوامل التهاب 
بپردازیم. بنابراین در این مدل بازار سیاه ایجاد شده و 

صرافی ها ارز را با قیمت دلخواه می فروشند.
به گفته این اقتصاددان، در کشورهایی که حساب 
سرمایه آنها بازار است، تمام نقل و انتقالات ارزی کنترل 
می شــود. اگر با هزار دلار وارد کشور شوید باید ثبت 
کنید که این پول را دارید؛ برای خروج نیز همین طور 
است. نمی توان صرافی را باز گذاشت که هر کاری دلش 
می خواهد بکند. حساب سرمایه کشور )ما( بلبشوترین 

نظام اداری در مدیریت نظام ارزی در دنیا است. 
علیشــیری ادامه داد: امروز قیمــت دلار 4200 
اســت و نمی توانید به اندازه کافــی ارز تزریق کنید 
بلافاصلــه خواهیــد دید به طور آشــکار از ماه  دیگر 
رگه هــای زیرزمینی مبادلات ارز در شــبکه صرافی 

یا غیرصرافی راه خواهد افتاد.

مشکل بازار ارز با ابلاغیه حل نمی شود 
بانک مرکزی به وعده ها عمل کند

یک اقتصاددان منتقد با اشــاره به مشغولیت دولت روحانی 
به موضوعات ســطحی، تصریح کرد: دولت ایران متوجه سلطه 

دلار نیست.
به گزارش تســنیم، رئیس دانا در مصاحبه با سایت خبری »انتخاب 
خبر« با انتقاد از نگاه دولت به واقعیات اقتصاد بین الملل گفت: دولت ایران 
متوجه سلطه دلار نیست و علاقه ای هم ندارد بداند، به مباحث سطحی 
می پردازد، برخوردهای سیاسی مقابله ای را به جای روابط اساسی اقتصاد 
سیاســی می نشــاند و از طرف دیگر هم گوش شنوا ندارد که حرف های 

کارشناسان خبره و دگراندیش را بشنود.
وی افزود: دل دولت به آن 40-30  نفری که اطرافش را قبضه کرده اند 
خوش است. همین اطرافیان دولت اصلًا به سلطه گری دلار توجه نکردند 
و همچنان اقتصاد ایران را وابســته به دلار نگاه داشــته اند. دولت حسن 

روحانی رکورددار وابستگی اقتصاد کشور به دلار است.
این اقتصاددان در پاســخ به این پرسش که چرا دولت در واکنش به 
انفجار ارزی در کشــور ســرانجام دلار را تک نرخی کرد و در این راستا 
بازار ارزی کشــور را پلیسی کرد؟ گفت: دولت همیشه ادعا می کرده به 
مکانیسم بازار و روش های متعادل سازی بازار متعهد است. دولت همواره 
در جهت مکانیســم های عرضه و تقاضا بخش خصوصی را حمایت کرده 
اســت و در این راستا دست فعالیت های بخش خصوصی را باز گذاشته 
اســت و همیشه در این خط حرکت می کرده است تا در واقع خودش را 

از قید خیلی تعهدات دولتی خلاص کند.
رئیس دانا ادامه داد: نمونه بارز چنین سیاســت هایی تعهدات دولت 
نســبت به آموزش و بهداشــت جامعه بوده است. در مورد بهداشت اگر 
منصف باشــیم سه سال پیش اقداماتی توســط دولت انجام گرفت، اما 
سیاســت گذاری های این بخش به دلیل اینکه از پشتوانه لازم برخوردار 
نبود خود به خود متوقف شد.وی عنوان کرد: در سایر زمینه ها دولت به 
سمت خصوصی سازی و آزاد گذاشتن دست فعالان اقتصادی پیش رفته 
اســت و مکانیسم بازار برای دولت، مقدس و بیانگر همه واقعیت ها بوده 
اســت. همین دولت ناگزیر به فشار، برخورد و روش های پلیسی متوسل 
شد. ابتدا دولت در جریان انفجار ارزی اخیر یک عده را بازداشت کرد و 
افزایش قیمت ارز را به آن ها نسبت داد، بعد هم گفته شد کار این عده 
نبوده است و افراد دیگری در افزایش نرخ ارز سهم داشته و مقصر بوده اند. 
بعد هم دولت و عواملش »بگم نگم« درآوردند و در نهایت هم »پینه دوزی 

موقوف« و در حقیقت در بازار ارز را بستند!

اقتصاددان حامی دولت:

دولت متوجه سلطه گری دلار نیست

یک کارشناس بازار کار از حال ناخوش کارگران شاغل در مناطق 
آزاد به علت عدم اجرای قانون کار خبر داد و در عین حال پیشی 
گرفتن واردات نسبت به صادرات »کالای ایرانی« را نتیجه گسترش 

مناطق آزاد دانست.
فرامرز توفیقی، در گفت وگو با فار س با  اشــاره به اینکه کشور دارای 7 
منطقه آزاد و 26 منطقه ویژه اقتصادی است، افزود: بررسی های انجام شده 
نشــان می دهد، این مناطق در تحقق اهدافی نظیر جذب ســرمایه گذاری 
خارجــی، انتقــال فناوری، افزایش صــادرات، افزایش تولیــد و کمک به 

محرومیت زدایی توفیق چندانی نداشته است.
وی گفت: توسعه این مناطق، موجب تشدید برخی مشکلات اقتصادی 
کشــور همچون قاچاق کالا و فرار مالیاتی نیز شده است؛ بنابراین واردات 
گسترده در مقابل میزان صادرات کمتر یکی از دلایل ناکامی موفقیت این 
مناطق است.این کارشــناس بازار کار، با اشاره به اینکه یکی از اصلی ترین 
اهداف ایجاد مناطق آزاد، تولید با اســتفاده از معافیت های مختلف در این 
مناطق و صادرات محصولات تولیدی است، گفت: این امر در حالی محقق 
نشده است که آمارهای گمرک نیز نشان می دهد ارزش واردات از مناطق 

آزاد فاصله بسیار زیادی با میزان صادرات این مناطق دارد. 
توفیقی با بیان اینکــه بنگاه های تولیدی در مناطق آزاد تعداد اندکی 
هستند، گفت: یکی از علل صادرات پایین از مناطق آزاد را می توان میزان 
اندک تولید محصول در این مناطق دانســت؛ اگر چه آمار دقیقی از میزان 
تولید مناطق آزاد در کشــور وجود ندارد اما با بررسی های آمارهای رسمی 
و غیررســمی در این حوزه می توان گفت به طور معمول حدود 10 درصد 
از واردات کالاها در مناطق آزاد صرف تهیه مواد اولیه و سایر مواد موردنیاز 

بنگاه های تولیدی در داخل این مناطق می شود.
وی معتقد است که تسهیل قاچاق کالا نیز از جمله مسائلی است که به 
واسطه ضعف قوانین مرتبط با مناطق آزاد ایجاد شده است، در واقع معافیت 
واردات کالای مسافری و کالاهای ته لنجی و همچنین عدم نظارت کافی و 
کنترل در مبادی مناطق آزاد از دلایل اصلی تسهیل قاچاق در مناطق آزاد 
به حساب می آید.توفیقی با بیان اینکه در 4 سال اخیر بر اساس بر اساس 
فرم تأمین اجتماعی 265 هزار اشــتغال در مناطق آزاد ایجاد شــده است، 
گفت: این  آمار بیانگر به کارگیری سالانه 76 هزار نفر در کل 7 منطقه آزاد 
کشور است یعنی سالانه متوسط 1500 تا 1600 نفر در هر منطقه آزاد به 
کارگیری می شود و به نظر می رسد که این اشتغال به طور کامل مولد نبوده 
و بخشی از آنان اصنافی هستند که به فروش اجناس خارجی می پردازند.

این فعال کارگری تأکید کرد: بدون شــک ایجــاد مناطق آزاد جدید 
بدون توجه به تجربه مناطق آزاد فعلی و همچنین عدم رعایت اصول فنی 
و کارشناســی برای اصلاح این مناطق نتیجه ای جز نابودی تولید ملی در 

کشور به همراه نخواهد داشت.

رئیس اتحادیه فروشــندگان آهن، فــولاد و فلزات گفت: 
نوسان های نرخ ارز موجب ایجاد رکود در بازار آهن و فولاد شده 

است. 
محمد آزاد در گفت وگو با ایســنا، در مورد تأثیر نوســانات نرخ ارز و 
تصمیم دولت مبنی بر یکسان سازی نرخ دلار با قیمت 4200 تومان اظهار 
کرد: 90 درصد مواد اولیه و اســاس کار اتحادیه فروشندگان آهن، فولاد 
و فلزات از طریق تولید داخلی تأمین می شود اما با این وجود در روزهای 

سپری  شده در سال جاری افزایش قیمت در این مواد به ثبت رسید.
وی با اشــاره به اینکه نرخ جهانی آهن، فولاد و فلزات روند ثابتی را 
طی کرده اســت، تصریح کرد: با توجه به رفع نیاز بازار آهن و فلزات از 
طریق تولید داخلی این بازار آن چنان وابســته به ارز به  ویژه دلار نیست 

اما نرخ ارز بر قیمت محصولات تأثیرگذار بوده است.
رئیس اتحادیه فروشــندگان آهن، فولاد و فلزات گفت: نوسانات نرخ 
ارز در فروردین ماه ســال جاری عاملی شد تا کسب وکار در این صنف با 
مشــکلاتی روبرو شود، زیرا فروشــندگان عمده آهن، فولاد و فلزات که 
محصــولات را در اختیار اعضای اتحادیه به عنوان توزیع کننده خرد قرار 
می دهند، نرخ نهایی را با توجه به نرخ جهانی و نرخ لحظه ای دلار اعلام 
می کردند که این موضوع عاملی شــد تا توزیع کنندگان خرد از خرید و 

تهیه آهن، فولاد و فلزات دست بکشند.
آزاد تأکید کرد: در زمانی که دولت تک نرخی شــدن ارز به ویژه دلار 
را اعلام کــرد، روند افزایش قیمت محصولات متوقف شــد و قیمت ها 
اندکی تعدیل شــده است اما همچنان با معیار دلار 4200 تومانی فاصله 
قابل توجهی دارد.وی از رکود نسبی در بازار آهن و فولاد خبر داد و گفت: 
تولیدکنندگان عمده، صادرکننده محصولاتی همچون آهن، فولاد و فلزات 
هستند و حجم قابل توجهی از محصولات خود را در بازارهای جهانی عرضه 
می کنند و حاضر نیســتند محصول عرضه  شده در بازار داخلی را با نرخ 

ارزان تر از بازار صادراتی عرضه کنند.
او یادآور شد: صادرکنندگان، دلار حاصل از صادرات محصولات فلزی 
را با نرخ های بیشتر از 4200 تومان در بازار ارز به فروش می رسانند که در 
این زمینه اگر دولت صادرکنندگان را ملزم به عرضه دلار به بانک ها به نرخ 
4200 تومان کند، نرخ محصولات برای بازار داخلی منطقی خواهد شد.

یک فعال کارگری:

نتیجه گسترش مناطق آزاد 
نابودی تولید ملی و کالای ایرانی است

یک مسئول:

رکود بازار آهن و فولاد 
ناشی از نوسانات نرخ ارز است

یک نهاد نظارتی با ارائه گزارشــی به وزیر 
اقتصاد، نواقص نرم افزار سامانه یکپارچه مالیاتی 
که توسط شــرکتی  فرانسوی راه اندازی شده را 

اعلام کرد.
بــه گزارش خبرگزاری فارس، نظام جامع مالیاتی 
یکی از ارکان سیستم اقتصادی کشور محسوب شده که 
از سال 89 وارد فاز اجرایی شد و قرار بود در سال های 
95 و 96 تکمیل شود اما اخبار و اتفاقات نشان می دهد 
که نه تنها این طرح تکمیل نشده بلکه در گام های اولیه 
نیز همچنان با مشکلات عدیده ای روبه رو است. سازمان 
مالیاتی تاکنون راجع به پیشرفت این طرح و ابهامات 
نرم افزار یکپارچه گزارشی ارائه نکرده و مسئولان نیز 

حاضر به پاسخگویی نیستند.
در اسفندماه سال 1396یکی از نهادهای نظارتی 
گزارشــی از پیاده سازی سامانه یکپارچه مالیاتی ارائه 
کرده که نشــان می دهد سامانه از نواقص و اشکالات 

جدی برخوردار اســت. این گزارش خطاب به مسعود 
کرباســیان؛ وزیر امور اقتصادی و دارایی بوده و نشان 
می دهــد برای اجرای یکــی از 37 پروژه طرح جامع 
مالیاتی و خرید یک نرم افزار تا اواخر ســال 96 بیش 
از 120 میلیارد تومان هزینه شده است. در عین حال 
ابزار فلکس به عنوان هسته اصلی نرم افزار یاد شده از 
موضوعات دیگر است که کدهای اصلی آن در اختیار 

سازمان مالیاتی نیست.
در این گزارش مشخص شده گزارش های حسابرسی 
بــا آنچه حسابرســان به صورت دســتی ثبت کردند 
همخوانی ندارد و نرم افــزار ایریس )ERIS( نمی تواند 
درآمد مشــمول مالیات مودی را محاســبه کند. این 
گزاره ها نشــان می دهد نه تنها نرم افزار در بخش های 
ابتدایی فرآیند مالیاتی دچار نقصان بوده بلکه محملی 
برای باقی ماندن عدم شفافیت، برخوردهای سلیقه ای  
و حتی بروز مفســده در مالیات ســتانی است. ضمن 

اینکه این گزارش نشــان می دهد مصــرف کاغذ در 
سامانه یکپارچه مالیاتی با نرم افزار ایریس در مقایسه 

با سامانه های قدیمی سازمان بسیار بالاتر است.
در بخش دیگری از این گزارش که به حوزه کاری 
حســابداری مودیان باز می گردد مشخص شده است 
که صــدور گواهی های مفاصا حســاب مالیاتی برای 
مودی امکانپذیر نیســت و  همچنین دریافت تاییدیه 
مشخصات هویتی مودیان از سامانه ثبت احوال بسیار 
زمان بر بوده و باعث اتلاف وقت زیاد مودیان و ماموران 
مالیاتی می شود.از دیگر اشکالات مربوط به سامانه عدم 
وجــود امکان اعتراضات به مالیات بر ارث، عدم امکان 
اعتراض به ماخذ مالیات صفر و زیان اعلام شده،  عدم 
صــدور برگ قطعی برای اظهارنامه های تایید شــده، 
همزمانــی و تداخــل در فرآیند حسابرســی متمم و 
اعتراضات،  عدم امکان اعتراض در اظهارنامه های تکلیفی 
و حقوق  و نقل و انتقال املاک است. با توجه به عدم 

راه اندازی موتور، ریسک سامانه مذکور از هوشمندی 
لازم برخوردار نیست و نمی تواند شناسایی درستی با 
این دسته بندی ها داشته باشد.این گزارش نهاد نظارتی 
حاکی ا ســت که پیش تر نیز مشکلات و نواقص طرح 
جامــع مالیاتی و نرم افزار یکپارچه را به وزیر اقتصاد و 
مسئولان مربوطه گوشزد کرده بود اما رفع نشده است. 
کندی سرعت و طولانی بودن زمان رفع ایراد فرآیند ها 
و بازگشت مجدد نواقص قبلی در سامانه از دیگر موارد 
است.یکی از نقاط ضعف این سامانه عدم برقراری ارتباط 
با ســامانه اســتخراج اطلاعات خرید و فروش و غیره 
بوده و به صورت هوشــمند قادر به استخراج اطلاعات 
مودی در حال رسیدگی نیست. اطلاعات موجود نشان 
می دهد تنها  حدودا 27 درصد از بار پرونده های مالیاتی 
در ســامانه یکپارچه مالیاتی رسیدگی می شود و اگر 
تمام پرونده ها در این سامانه بارگذاری شود تجهیزات 

جوابگوی این حجم از اطلاعات نیست.

در گزارش یک نهاد نظارتی 

نواقصنرمافزارفرانسویسازمانامورمالیاتیاعلامشد

وزیر ارتباطات با اشاره به سخنان رئیس جمهور 
مبنی بر ایجاد دو میلیون شغل در فضای مجازی 
گفت: بیان دو میلیون شغل یک اشتباه لفظی از 
آقای رئیس جمهور بود که با خستگی های ایشان 

همراه شده است.
به گزارش خبرگزاری ایســنا، محمد جواد آذری 
جهرمی دیروز در حاشیه نشست هم اندیشی مدیران 
ارشد دولت، درباره تصویری که از واکنش وی در زمان 
صحبت های رئیس جمهور درباره آمار ایجاد دو میلیون 
شغل در سال 96 منتشر شد، اظهار کرد:  تصویری که 
از من منتشر شد، بیش از یک تعجب بود. انتشار این 
تصاویر خصلت فضای مجازی اســت و نشان دهنده  
نظارت مردم بر مســئولان و اشراف آنها به موضوعات 

اســت. اتفاقا خوب است و ما از مزایای توسعه فضای 
مجازی در کشور استقبال می کنیم. 

وی ادامه داد: گزارشی که خدمت آقای رئیس جمهور 
دادیم، مبنی بر این بود که در دو سال گذشته در فضای 
مجازی بالغ بر 200 هزار شــغل ایجاد شده است. فکر 
می کنم که بیان دو میلیون شــغل یک اشتباه لفظی 
از آقای رئیس جمهور بود که با خســتگی های ایشان 

همراه شده است.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات بیان کرد: همان 
روند توسعه 200 هزار شغل  که در دولت مد نظر بوده 
و امسال هم بر آن تاکید شده  را امسال ادامه می دهیم. 
فرمایش آقای رئیس جمهور این بود که ما شاخص های 

اشتغال در فضای مجازی را پیگیری کنیم.

آذری جهرمی همچنین درباره موضوع حمایت از 
پیام رســان های داخلی گفت: صدا و سیما با دیدگاه 
حمایت از کالای داخلی برخی از پیام رسان ها را مطرح 
کرده است که به دلیل کمبود منابعشان فعالیت هایشان 
مطرح می شود و باعث بدنامی پیام رسان های داخلی 
می شود. ما نمی گوییم که کسی فعالیت نکند، فعالیت 
کنند خودشــان را در مرکز ملــی ثبت کنند و اعتبار 
بگیرند. مــا نمی توانیم اختیارات دولتــی را خارج از 

مصوبات قانونی در اختیار کسی بگذاریم.
وی در پاسخ به انتقادات برخی از شبکه های پیام 
رســان داخلی درباره اختصاص پهنای باند بیشتر به 
شبکه های پیام رسان  خارجی نسبت به آنها بیان کرد: 
ما بیش از آن پهنای باندی که در اختیار پیام رسان های 

خارجــی قرار داده ایم، در اختیار پیام رســان داخلی 
گذاشتیم. البته شاید پنج درصد آن میزانی که به آنها 
تعلق دادیم هم تا امروز از آن استفاده  نکردند. بنابراین 
بعید می دانم که آنها چنین اظهار نظری داشته باشند.
وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعــات در ارتباط با 
میزان اســتقبال از پیام رسان های داخلی گفت: قرار 
شده اســت که گزارش مدونی در مورد این موضوع و 
میزان  انتقال داوطلبانه کانالها در راستای حمایت از 
تولیدات داخلی  از تلگرام به پیام رســان های داخلی 
تهیه شــود. در صبــح روزی که کانــال مقام معظم 
رهبــری از پیام رســان تلگرام خارج شــد، در برخی 
 از پیام رســان ها میزان ثبت نــام نرخ 10 برابری پیدا

 کرده است.

وزیر ارتباطات: 

بیاندومیلیونشغلاشتباهلفظیآقایرئیسجمهوربود

رئیس سازمان امداد و نجات جمعیت هلال 
احمر اعلام کرد: برای نخستین بار در کشور 
اقلام غذایی در انبارهای سازمان امدادونجات 

هلال احمر دپو نمی شود.
بــه گزارش پایــگاه اطلاع رســانی جمعیت 
هلال احمر، مرتضی ســلیمی گفت: این سازمان 
برنامه ریزی کرده است تا اقلام غذایی با جدیدترین 
تاریخ تولید و انقضا از طریق شــرکت مربوطه در 
اختیار ستاد مستقر در محل حادثه قرار گرفته و 

میان حادثه دیدگان توزیع شود.

سلیمی با بیان اینکه براین اساس کارت های 
هوشــمندی تهیه و در اختیار حادثه دیدگان در 
زمــان حوادث قرار خواهد گرفت تا با ارائه آن به 
ســتاد امدادونجات مستقر در محل حادثه اقلام 
غذایی را دریافت کنند، افزود: شرکت تامین کننده 
اقــلام غذایی در زمان حوادث با اعلام ســازمان 
امدادونجات اقــدام به تهیه و توزیع اقلام غذایی 

خواهد کرد.
ســلیمی ادامــه داد: ســازمان امدادونجات 
مشخصات فنی براســاس موادغذایی مدنظر به 

شــرکت مربوطه اعلام می کند تا براساس زمانی 
که تخمین می زند اقلام دریافت و توزیع شــود؛ 
به عنوان مثال دو بازه زمانی 72 ســاعته و یک 
ماهه در اختیار شرکت توزیع کننده قرار می گیرد 
که بازه زمانی 72 ســاعته شامل 195 هزار بسته 
غذایی از قبیل کنســرو برنج و خرما است و بازه 
زمانی یک ماهه شامل 160 هزار بسته غذایی از 
قبیل حبوبات، قندوشــکر، روغن و کنسروجات 

خواهد بود.
وی با تاکید بر اینکه در کنار این طرح سازمان 

امدادونجات یک ســری اقلام غذایی محدود به 
صورت ماهیانــه در انبارهــای امدادونجات دپو 
می کند تا در صورت بروز هر مشــکل از ســوی 
شــرکت توزیع کننده، بتواند در 24 ســاعت اول 
اقــلام را در میــان حادثه دیــدگان توزیع کند، 
یادآور شــد:در کنار این اقدام، انبارهای سازمان 
امدادونجات ســایر اقلام زیستی و بهداشتی که 
تاریخ مصرف ندارند همچون تجهیزاتی نظیر چادر 
 را دپو دارد و در زمان نیاز میان آســیب دیدگان

 توزیع خواهد کرد.

مدیرکل استاندارد تهران با تاکید بر اجباری 
بودن اســتاندارد مصنوعات طلا، اعلام کرد 
عرضه طلای خارجی به دلیل استاندارد نبودن، 

ممنوع است. 
به گزارش خبرگزاری مهر، محمود رضا طاهری، 
با تاکید بر اینکه شــهروندان حتما در هنگام خرید 
مصنوعات طلا، باید به کد شناسایی که بصورت یک 

عدد به همراه حرف لاتین در مصنوع حک شــده ، 
توجه کنند، گفت: طلای ساخته شده خارجی مورد 

تایید استاندارد نیستند و عرضه آن ممنوع است.
وی با اشاره بر این که بازرسان استاندارد به همراه 
نمایندگان و بازرسان سازمان صنعت، معدن و تجارت 
و همچنین اتاق اصناف استان، در قالب گشت های 
مشــترک اقدام به بازرســی از واحدهای صنفی و 

تولیدی مصنوعات طلا می کنند، افزود: در ســال 
گذشته، حدود 50 گشت مشترک انجام شده است. 
این مقام مسئول در پایان از صدور کد شناسایی 
برای 90 واحد تولیدی مصنوعات طلا، در سال 96 

خبر داد.
محمــد  پیــش  روز  دو  اســت،   گفتنــی 
کشــتی آرای رئیس اتحادیــه طــلا و جواهــر در 

توصیف وضعیت بازار طلاو جواهر کشور گفته بود: 
بازار ســنتی طلا و جواهر هیچ گونه درخواســت و 
تقاضای خاصــی در آن وجود ندارد و همچنان در 
حالت رکود قرار دارد و مردم بیشــتر میل شان به 
ســمت ســرمایه گذاری و خرید سکه و طلا جهت 
 سرمایه گذاری است و بازار طلای اصلی در حالت رکود

 قرار دارد. 

برای نخستین بار در کشور

توزیعاقلامغذاییدرحوادثباتاریخروزخواهدبود

مدیرکل استاندارد تهران:

عرضهمصنوعاتخارجیطلاممنوعشد

رئیس هیئت مدیره انجمن خیرین مسکن ساز کشور گفت: 
امســال خیرین مسکن ساز ساخت سه هزار واحد مسکونی 
را برای خانواده های محروم کشــور تقبل کرده اند و عملیات 

اجرایی تعدادی از آنها شروع شده است. 
به گزارش ایرنا، هادی درفشــی در آیین افتتاح طرح مسکن 24 
واحدی آیت الله کاشــانی اردبیل از احداث متوســط پنج هزار واحد 
مسکونی در سال توسط این انجمن در کشور خبر داد و افزود: علاوه بر 
آن سالانه 200 هزار واحد مسکونی در روستاها نیز توسط بنیاد مسکن 

انقلاب اسلامی مقاوم سازی و احداث می شود.
وی اظهار کرد: بنیاد مسکن انقلاب اسلامی برای خانه دار کردن 
اقشار بی بضاعت و تحت پوشش، تفاهم نامه هایی با دستگاه هایی مثل 
بنیاد مستضعفان ، ســازمان بهزیستی وکمیته حضرت امام منعقد 
نموده و در همین راســتا بخشی از مددجویان این سازمان و نهادها 

را صاحب خانه کرده است.
معاون پشــتیبانی بنیاد مسکن انقلاب اســلامی گفت: تاکنون 
همچنین پنج هزار واحد مسکونی برای خانواده دارای دو معلول فاقد 

سرپناه در کشور احداث شده است.
درفشــی بیان کرد: بیش از 9 هزار خانوار دارای دو معلول فاقد 
سرپناه درکشور شناسایی شده بودند که با اقدامات انجام یافته پنج 
هزار واحد مسکونی برای این خانواده ها در کشور احداث شده است. 
وی با اشاره به تفاهمنامه های امضا شده بین پنج دستگاه متولی 
برای تامین سرپناه برای این خانواده ها اظهارکرد : امسال نیز سه هزار 

واحد مسکونی برای این خانواده ها ساخته می شود.
وی از خیرین نیکوکار خواست با مساعدت و حمایت های مادی 
و معنوی این نهاد را درامر خانه دارکردن خانواده های بی مســکن و 
فاقد توانایی های لازم برای تامین سرپناه یاری کرده و سبب تسریع 

درصاحب خانه شدن آنها شوند.
طرح 24 واحدی آیت الله کاشانی در زمینی به مساحت880 متر 
مربع با زیربنای متوسط هرواحد 55 متر مربع طی 18ماه اجرایی و 

آماده تحویل شده است.
کل زیربنــای اجرایــی ایــن طــرح 1700مترمربــع در چهار 
 طبقه می باشــد و بــرای تکمیل آن مبلغ 11میلیــارد ریال هزینه

 شده است.

معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت که 
شرایط استفاده از فاینانس 450 میلیون یورویی برای شتاب در 
روند ساخت سد مخزنی هراز مهیا شده و در حال گذر از مراحل 

اداری است. 
محمدباقر نوبخت شامگاه پنجشنبه در حاشیه بازدید از سد مخزنی 
هراز شهرستان آمل در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: مجوز استفاده از 
فاینانس برای تکمیل این سد پیش از این از شورای اقتصاد گرفته شده و 
سازمان برنامه و بودجه به عنوان دبیرخانه شورای اقتصاد با نظر مثبت این 
طرح را مطرح کرد و اکنون در حال گذراندن مراحل اداری اخذ مجوز است.

معاون رئیس جمهوری با اشــاره به اهمیت ســد هراز در تامین آب 
کشاورزی و آشامیدنی مازندران، گفت: برای پشتیبانی از این اقدام، از همه 
منابع برای تسهیل و شتاب در روند ساخت سد مخزنی استفاده خواهد شد.

وی افــزود: تاکنون ســرمایه گذاران خارجی برای فاینانس این طرح 
اعلام آمادگی کردند که یکی از آنها از کشور چین با پیشنهاد مبلغ 450 
میلیون یورو اســت که در کمترین زمان با اختصاص منابع مالی جدید 

شاهد پیشرفت های بیشتری در ساخت این سد خواهیم بود.
نوبخت با بیان اینکه ســد مخزنی هراز یکی از سدهای بزرگ و مهم 
درمازندران اســت که می تواند 14 درصد از آب های سطحی و رودخانه 
پرآب هراز را پیش از هدر رفتن، مهار کند، گفت: برای تکمیل ســاخت 
سد هراز با اقدامات جانبی در قالب یک مجموعه بزرگ که درحال انجام 

است، به بیش از یک هزار و 700 میلیارد تومان اعتبار نیاز است.
وی اضافه کرد: بخشی از این هزینه ها مربوط به حدود 9 کیلومتر از 
جاده هراز ) آمل به تهران ( اســت که با ساخت سد زیر آب می رود و هم 
اکنون جاده جایگزین آن به طول 11 کیلومتر با یک تونل به طول یکهزار 

و 600 متر در دست ساخت است.
معاون رئیس جمهور، به دو اولویت مهم دولت در ســال 97 در حوزه 
راه ها اشــاره کرد و گفت: یکی از این اولویت ها، تکمیل طرح های حوزه 

راه های مواصلاتی و بزرگراه ها در دست اجرا در تمامی کشور است.

نوبخت: 

چین سد مخزنی هراز را
 تکمیل می کند

خیرین امسال 3000 واحد مسکونی 
برای محرومان کشور می سازند
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